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Discutir sobre art pot arribar 
a ser tan subjectiu que penso, 
cada vegada més, que sovint 
voreja la pèrdua de temps. Nor-
malment, passa un fenomen 
força particular, sobretot en 
l’àmbit de l’art visual, en el qual 
la gent es cohibeix a l’hora d’ex-
pressar les seves idees o gustos 
i ho emmascara tot sota la ja 
coneguda frase: “Bé... és que jo 
no hi entenc gaire, d’aquestes 
coses”. He tingut més d’un de-
bat amb col·legues sobre què se 
suposa que significa entendre 
d’art. 

La realitat és que d’aquesta 
qüestió ara ja ni me’n preocupo, 
perquè per mi l’art és comuni-
cació llisa i plana, i no una cosa 
que s’hagi d’entendre. De fet, la 
gent no diu “no l’entenc” quan 
una pel·lícula, un llibre o, fins 
i tot, una cançó no els agrada. 
Diuen “no m’agrada”. I punt. És 
senzill, no? Això seria el més lò-
gic, però lamentablement no és 
així. L’art contemporani d’avui 
en dia, que sembla que priorit-
za el concepte per sobre de la 
tècnica, ajuda a difondre aques-
ta mena de confusió en què el 
mercat de l’art ens vol enredar 
per poder justificar així qualse-
vol atrocitat sota pretext que la 
culpa és nostra per no entendre-
ho. Pobres de nosaltres. 

A més, s’hi suma un altre fac-
tor, el context. Com a éssers hu-
mans que som, el context con-
diciona la nostra percepció de 
les coses. Saber determinades 
dades sobre la vida de l’artista 
pot canviar la idea que tenim de 
l’obra?

 Pel que fa a la pregunta an-
terior, jo sempre espero que 
no. Per això, intento evitar tots 

aquests detalls –que per mi són 
pur soroll– i mantenir la visió 
tan ingènua com sigui possible 
davant d’una obra d’art, de la 
manifestació que sigui. A més, 
el més graciós del cas és que 
aquest condicionament de la 
nostra visió a través del context 
es va diluint amb el temps. 

O és que potser algú es plan-
teja avui no anar a veure el Guer-
nica de Picasso per la manera 
com l’artista tractava les dones? 

O passar de llarg davant d’un 
quadre de Caravaggio perquè va 
assassinar una persona? 

Quants de nosaltres canvi-
aríem la nostra opinió davant 
de les aquarel·les del frustrat 
artista que va ser Adolf Hitler, 
si sabéssim per endavant qui les 
va pintar? 

La majoria de les respostes 
són en els números. La realitat 
és que els museus estan plens i 
això es deu probablement al fet 
que totes aquestes apreciacions 
ja formen part de la història i 
ningú els dona importància. I 
crec que està bé que així sigui. 

Hauríem d’aprendre a fer el 
mateix amb allò inherent a la 
nostra vida quotidiana i deixar 
que els judicis es dirimeixin en 
els tribunals, que per això vivim 
en països democràtics en els 
quals impera la divisió de po-
ders, o això sembla. 

L’art és una altra qüestió i 
l’obra d’una persona, més en-
llà de les seves accions en vida, 
hauria de quedar fora de consi-
deracions afectades pel context. 

O és que qualsevol pintura de 
Van Gogh és més bona ara, que 
val milions, que abans, quan el 
pintor no tenia diners ni per 
menjar?

A Andorra hem entrat en un 
temps de preguntes. Les recents 
declaracions del cap de Govern, 
conjuminades amb el comiat que 
va semblar anunciar en el darrer 
debat d’orientació política del 
Govern, el passat mes de setem-
bre, ens porten cap a la màxima 
incertesa.

He parlat amb força gent les 
darreres setmanes i es palpa i 
s’escolta la gran dificultat d’em-
presaris, professionals, treba-
lladors assalariats i joves estu-
diants per entendre el que està 
passant.

Dificultat que va acompa-
nyada d’una inquietud davant 
la confusió sobre els possibles 
camins que s’han de seguir i les 
accions que s’han d’emprendre 
per redreçar el país.

Dificultat i inquietud que 
s’asseuen en una convicció: els 
sis anys i escaig de governs en-
capçalats per Toni Martí no han 
pas permès millorar la situació 
econòmica ni encarar amb nova 
força els reptes i les incògnites 
que es plantegen pel futur del 
país i de les noves generacions 
d’andorrans.

La inversió estrangera, és una 
constatació general, ha estat un 
miratge, una enganyifa i, en tot 
cas, un fracàs. La generació d’es-
perança, artificialment inflada 
per la comunicació cloroform, ha 
portat a una gran decepció gene-
ralitzada.

Han arribat poques inver-
sions serioses i a bona part els 
han estat marejant amb tràmits 
burocràtics fins a fer-los avorrir. 
En lloc d’acompanyament hi ha 
hagut abandonament.

La negociació de l’acord d’as-
sociació amb la Unió Europea no 
ha estat pensada ni preparada 
com calia.

El sector financer que des del 
2010 s’havia d’adaptar ràpida-
ment, amb gran esforç i molta 
dedicació, a les noves normes in-
ternacionals de transparència en 
l’activitat financera no passa pas, 
no cal insistir-hi, per un bon mo-
ment. Baixada dels dipòsits, con-
tenció dels beneficis i jubilacions 
anticipades del personal són a 

l’ordre del dia. Amb la perspecti-
va que la davallada no s’aturi pas 
l’any vinent.

I el comerç observa amb pre-
ocupació l’orientació low cost del 
govern de DA i les conseqüències 
que pot tenir per a les importa-
cions –i doncs per a la imposició 
indirecta– una brusca modifi-
cació del tractament duaner del 
tabac.

Enfrontar-se a la realitat i 
acceptar-la no vol pas dir apro-
var-la. El que convé fer és enten-
dre molt bé què està succeint a 
dins i a fora del nostre camp vi-
sual.

A quines tendències econò-
miques hem de parar atenció? 
Quins punts forts d’avui poden 
ser les nostres vulnerabilitats de 
demà?

Toni Martí només està preo-

cupat per les properes eleccions. 
Rumia com guanyar-les i surt a 
pescar i a furgar en les divisions 
de l’oposició, i quan li convé les 
atia i provoca amb les seves ma-
tusseres maniobres de saltim-
banqui.

Convocarà eleccions un any 
abans d’hora únicament per ma-
niobrar políticament. Ho fa per-
què el judici BPA al Tribunal de 
Corts pot capgirar-li el relat. Ho 
fa, també, perquè pensa que com 
més trigui a convocar-les més 
quedarà en evidència el fracàs 
econòmic dels seus dos mandats 
i ho fa, finalment, per escapar-se 
de la mala interlocució amb la 
Unió Europea que deixa Andorra 
a terra.

Anticipant les eleccions ge-
nerals no poden amagar una re-
alitat: en aquests sis anys Toni 
Martí no ha aportat, no ha pro-
duït, ni teoritzat, res política-
ment. Només ha maltractat, això 
sí, tant com ha pogut la Consti-
tució.

Les seves propostes econòmi-
ques s’han limitat a una purga en 
algunes branques de les finances 
públiques sense fer res de posi-
tiu davant la revolució informà-
tica i digital, l’emprenedoria o la 
feina de futur dels joves.

El país no necessita saltim-
banquis, sinó gent seriosa i res-
ponsable.

La convocatòria anticipada 
d’eleccions s’ha de llegir en clau 
tacticista. Toni Martí sap que si 
esgota la legislatura DA pot tro-
bar-se enfront una alternativa 
amb un projecte comú, àmpli-
ament majoritari, transversal i 
inclusiu.

A qui convé anticipar les eleccions?
El país no necessita saltimbanquis, sinó gent seriosa i responsable

Políticament Martí no 
ha aportat ni produït 
res; ha maltractat la 
Constitució i prou

El context, importa?

EL GONGPLAÇA DEL POBLE

Jaume Bartumeu cassany
President de Socialdemocràcia i Progrés d’Andorra

martÍn BLancO
Artista visual


